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ARVAMUS

2008.a. oli keeruline 
aasta kogu maailmas. Nii 
ka Eestis saime seda tunda 
majanduse tugeva pidurdu-
sena. Riigikogu tegi aasta 
esimeses pooles negatiiv-
se lisaeelarve ja aasta teine 
pool kandis paljuski 2009.a. 
eelarve koostamise pitserit. 
Ühest küljest kruvis pinget 
pea iga kuuga halvemaks 
muutuv majandusprog-
noos. Teisalt ükskõik kus 
ja kelle poolt idee tasan-
dil välja pakutud võimaliku 
kokkuhoiukoha ajakirjan-
duses esitamine juba otsus-
tatud faktina.  Nii oli ilm-
selt raske sotti saada, mis 
siis tuleb ja mis tulemata 
jääb. Ka praegugi veel leiab 
ajalehe veergudel  eksita-
vaid väiteid kärbete kohta. 
On tõsi, et poliitikute rabe-
dus eelarveläbirääkimistel 
lisas veelgi õli tulle. Samas 
on selge, et kompromissi-
de otsmine ja varasemates 
plaanides nii sisuliste kui 
ka tähtajaliste muudatuste 
tegemine on kogu majan-
dusruumi kiire halvenemi-
se tingimustes hädavajalik 
ka järgnevatel aastatel. 

Peab tunnistama, et vii-
mase mõne aasta jooksul 
kasutatud praktika  (mil-
les ka praegune koalitsioon 
2008. a eelarvet koosta-
des osaline oli) üheaeg-

selt alandada makse ja tõs-
ta jooksvaid kulutusi ei ole 
jätkusuutlik. See sai toi-
muda kiire majanduskas-
vu (ajutistes) tingimustes, 
kuid stabiilsetes oludes po-
le see võimalik. 

Majanduse jahtumisel 
teeb riigi rahalise olukorra 
eriti keerukaks see, et põ-
hilise osa nn vabast mak-
sutulust moodustab käibe-
maks ja aktsiisid. Need on 
laekumised, mis momen-
taalselt vähenevad tarbimi-
se vähenemisel. Tarbimist 
omakorda kahandab kohe-
selt laenuraha vähenemine, 
aga samuti inimeste ette-
vaatlikum ostukäitumine.

Esmatähtsaid alasid ei tohi 
unustada

Selles keerulises si-
tuatsioonis oli positiivne, 
et riik suutis prioriteetse-
te valdkondade, milleks 
on sise- ja välisjulgeolek 
ning haridus, kärbete osas 
mööndusi teha.  Nii jäid 
erandina puutumata mit-
med politsei ja päästetee-
nistuse tööd tagavad tege-
vuskulud. Samuti suudeti 
tagada õpetajatele 8 % pal-
gatõus. Igaühel, kes arvab, 
et kõrgharidusega õpetaja 
palk peabki olema vabariigi 
keskmisest väiksem (kah-
juks on ta seda ka pärast 
praegust palgatõusu), soo-
vitan meelde tuletada tub-

li, kahjuks endise, direktori 
Paul Poopuu selgitusi oma 
koolist lahkumise kohta. Ta 
oli väsinud õpetajate veen-
misest teha tööd haridusta-
semele ja ülesannetele mit-
tevastava palga eest. Alles 
siis, kui oleme suutnud jär-
jepidevalt läbi mitmete (ka 
majanduslikult kehvema-
te) aastate tegelike sammu-
dega näidata õpetaja ame-
ti väärtustamist, alles siis 
võime loota, et piisav hulk 
tublisid gümnaasiumilõ-
petajad asub õpetajaks õp-
pima ning hiljem ka kooli 
tööle. Mul on kahju, et Tü-
ri volikogu on teist meelt 
ning oma detsembrikuu ot-
susega vallast palka saava-
te pedagoogide palgad kül-
mutas. 

Kahjuks jäi selle aas-
ta riigieelarvest välja pare-
maid aegu ootama lasteae-
dade ehitamise programm, 
kust 2010.a. oli planeeri-
tud ka Lokuta lasteaia juur-
deehitus. Investeeringutest 
seati selgeks eelistuseks 
need programmid, kus on 
võimalik kasutada eurotoe-
tusi. Sellesse lasteaedade 
programmi riik euroraha 
aga suunata ei saa. Samas 
jäi puutumata lasteaeda-
de programmi see osa, kust 
omavalitsused saavad toe-
tust lasteaiaõpetajate pal-
kade ning õppekeskkonna 
parandamiseks. Riigi sel-
liste prioriteetide juures on 
raske mõista, miks pahan-
dab Türi vallavalitsuse liige 
riigiga Türi kahele lasteaia 
mänguväljakule eelmisel 
aastal täiendava ehitusraha 
andmise pärast. Teistes val-

dades pole ma täiendavate 
rahavõimaluste suhtes vae-
nulikkust märganud, pi-
gem tehakse ikka tööd lisa-
raha saamiseks. Arvan, et 
iga lisakroon, mis on või-
malik valda tuua meie laste 
ja noorte õppimis-,  sporti-
mis- ja muude huvialatin-
gimuste parandamiseks on 
läinud õigesse kohta.

Investeerimisvõimalused on 
kasvanud

Omavalitsuste tulubaas 
on Eestis mõnevõrra sta-
biilsematel alustel. Suurema 
osa tulust saavad linnad ja 
vallad üksikisiku tulumak-
sust, kusjuures juba mitu 
aastat  jäävad kõik maksu-
de alanemisest ja maksu-
soodustustest tulenevad 
vähemlaekumised riigi kan-
da ja omavalitsus saab kind-
la protsendi maksustamise-
le minevast üldsummast. 
See raha on viimastel aasta-
tel kasvanud lausa veerandi 
võrra aastas. Isegi eelmisel 
so 2008. aastal kasvas Järva-
maa omavalitsustele laekuv 
tulumaks võrreldes 2007. 
aastaga 15%. Teine suurem 
omavalitsuste tuluallikas on 
toetusfond, mis üle riigi on 
viimastel aastatel jäänud sa-
maks, kuid võib kõikuda 
näiteks sõltuvalt laekuvast 
tulumaksust (nn rikkamad 
vallad saavad toetusfondi 
raha vähem) ja omavalitsu-
se elanike arvust.  Omava-
litsustes, kus  juba eelmisel 
aastal oldi hädas oma eelar-
vest investeeringuteks raha 
leidmisega, olid sarnaselt 
riigiga üldised tegevusku-
lud jätkusuutlikkuse taga-

miseks liiga suured.
Seega jõuab majan-

duslangusest tulenev mõ-
ju omavalitsustesse väikese 
nihkega, mis on andnud pi-
sut rohkem aega vajalikke 
ümberkorraldusi teha. Sa-
mas võib see mõju avaldu-
da pikemalt.  Eriliseks teeb 
omavalitsuste olukorra see, 
et hüppeliselt on suurene-
nud võimalused  taotle-
da investeeringuteks väga 
suuri investeeringutoetusi. 
Võidavad need, kes näevad 
selles suurepärast võima-
lust, mitte ebamugavat lisa-
kohustust.

Lisaraha hankimine on eriti 
tähtis

Eriti praeguses situat-
sioonis on väga tähtis ka-
sutada kõiki võimalu-
si hankida täiendavat raha 
projektide abil. Kui varem 
on eriti otsitud programme, 
kust on saanud raha taotle-
da ehitamiseks ja soetus-
teks ning pisut vähem on 
hinnatud nn pehmete pro-
jektide võimalusi, siis ar-
van, et väga kriitiliselt tu-
leb üle vaadata võimalused 
erinevate tegevuste kulusid 
projektide abil katta.    Ha-
sartmängumaksu nõuko-
gu esimehena saan mär-
kida, et viimasel aastal on 
Türi valla  asutuste ja mit-
tetulundusühingute poolt 
meile esitatud projekti-
de arv jäänud samaks, küll 
on aga tõusnud projektide 
kvaliteet, millest tulenevalt  
esitatud 25 taotlusest said 
18 rahastuse. Näen, et siin 
oleks võimalusi enamaks. 
Seda just suuremate üleval-

laliste koostööprojektide 
ning eriti sotsiaalvaldkon-
na osas. Nimelt esitati kogu 
eelmise aasta jooksul Türi 
vallast vaid kaks sotsiaal-
valdkonna projekti. Tule-
tan siinkohal meelde, et 
hasartmängumaksu nõuko-
gu vaatab taotlusi läbi igal 
kuul, kus toetuse suurus 
võib olla kuni 75 000 kroo-
ni ning taotlusi võib esita-
da korduvalt. Kaks korda 
aastas vaadatakse läbi suu-
remad projektid. Võimalu-
sel tasuks kaaluda projek-
tide esitamist valla piires 
omavahel koordineerida. 
Kuna projektid konkuree-
rivad omavahel, siis võrd-
sete taotluste puhul arves-
tatakse ka regionaalsuse 
printsiipi. Seega on prakti-
lisem, kui ühe omavalitsu-
se taotlused ei kuhjuks ük-
sikutesse kuudesse.

Murelikuvõitu rahaju-
tu lõpetuseks tahan soo-
vida kõigile head uut aas-
tat!  Suurte ja uhkete asjade 
kõrval on olulised ka kõik 
esmapilgul pisiasjad iga-
päevasest praktilisest elust. 
Nördima pani, kui anti tea-
da, et novembris me teie 
prügi lihtsalt ei vea, sest ei 
jõua ja kõik. Ja meel läks 
rõõmsaks, kui sain raa-
matukogust elektronkirja-
ga kena meeldetuletuse, et 
raamatute tagastamistäht-
aeg hakkab lähenema või 
kui avastasin, et ka vana-
aastaõhtul oli kodutee lii-
vatatud!
Palju rõõmustavaid 
„pisiasju“  alanud aastasse!

Head uut aastat!
KAIA IVA
Riigikogu liige, IRL


